

## ABSTRAK

**Fathimah Azzahra. NIM 206020018 dengan judul “Pengaruh Lingkungan Sekolah Dan Profesionalisme Guru Aqidah Akhlak Terhadap Sikap Tawadhu’ Siswa di MTs N 2 Kudus Tahun Ajaran 2021/2022”**

Penelitian ini mempunyai tujuan (1) Untuk mengetahui lingkungan sekolah, profesionalisme guru Aqidah Akhlak, dan sikap tawadhu’ siswa di MTs N 2 Kudus Tahun 2021/2022. (2) Untuk mengetahui pengaruh yang signifikan antara lingkungan sekolah terhadap sikap tawadhu’ siswa MTs N 2 Kudus Tahun 2021/2022. (3) Untuk mengetahui pengaruh yang signifikan antara profesionalisme guru aqidah akhlak terhadap sikap tawadhu’ siswa MTs N 2 Kudus Tahun 2021/2022. (4) Untuk mengetahui pengaruh yang signifikan antara lingkungan sekolah dan profesionalisme guru aqidah akhlak terhadap sikap tawadhu’ siswa MTs N 2 Kudus Tahun 2021/2022. Penelitian ini menggunakan metode kuantitatif jenis *kuantitatif korelasional*. Teknik pengumpulan data berupa angket, wawancara dan dokumen yang diperoleh dari responden sebanyak 244 responden. Teknik pengujian data melalui uji asumsi klasik dan regresi ganda. Adapun lokasi penelitian dilakukan di MTs N 2 Kudus. Hasil penelitian ini menunjukkan bahwa: (1) Pengaruh variabel lingkungan sekolah di MTs N 2 Kudus tahun ajaran 2021/2022 tergolong kategori baik. Pengaruh variabel profesionalisme guru aqidah akhlak di MTs N 2 Kudus tahun ajaran 2021/2022 tergolong kategori cukup. Sikap tawadhu’ siswa di MTs N 2 Kudus tahun ajaran 2021/2022 tergolong kategori cukup. (2) Lingkungan sekolah memberikan pengaruh positif terhadap sikap tawadhu’ siswa di MTs N 2 Kudus dengan  $Y = 39,33 + 0,43X$  dan nilai R Square sebesar 0,195 atau 19%.  $F_{hitung} > F_{tabel}$  ( $58,62 > 3,05$ ). nilai sig.  $0,000 < 0,05$ . (3) Profesionalisme guru aqidah akhlak ( $X_2$ ) berpengaruh positif terhadap sikap tawadhu’ siswa ( $Y$ ) dengan  $Y = 50,64 + 0,27X$  dan diketahui nilai R Square sebesar 0,071 atau 7%. Nilai  $F_{hitung} > F_{tabel}$  ( $19,68 > 3,04$ ). nilai sig.  $0,000 < 0,05$ . (4) Lingkungan sekolah ( $X_1$ ) dan profesionalisme guru aqidah akhlak ( $X_2$ ) berpengaruh positif terhadap sikap tawadhu’ siswa ( $Y$ ) dengan  $Y = 36,95 + 0,06 + 0,06X$  dan nilai R Square sebesar 0,199 atau 20%.  $F_{hitung} > F_{tabel}$  ( $29,9 > 3,04$ ). nilai sig.  $0,000 < 0,05$ .

**Kata Kunci: Lingkungan Sekolah, Karakteristik Lingkungan, Profesionalisme Guru, Sikap Tawadhu’, Indikator Tawadhu’**

## ABSTRACT

**Fathimah Azzahra. NIM 206020018 with the title "The Influence of the School Environment and the Professionalism of Aqidah Akhlak Teachers on Students' Tawadhu' Attitudes at MTs N 2 Kudus in the Academic Year of 2021/2022"**

This study has the objectives of (1) To determine the school environment, the professionalism of Aqidah Akhlak teachers, and the attitude of tawadhu' students at MTs N 2 Kudus in 2021/2022. (2) To find out the significant effect of the school environment on the attitude of tawadhu' of students at MTs N 2 Kudus in 2021/2022. (3) To find out the significant influence between the professionalism of Aqidah Morals teachers on the attitude of tawadhu' of students at MTs N 2 Kudus in 2021/2022. (4) To find out the significant effect between the school environment and the professionalism of the Aqidah Akhlak teacher on the tawadhu' attitude of the students of MTs N 2 Kudus in 2021/2022. This research uses a quantitative approach and the type of research is *correlation quantitative*. Data collection techniques in the form of questionnaires, interviews and documents obtained from respondents as many as 244 respondents. The data testing technique is through classical assumption test and multiple regression. The research location was conducted at MTs N 2 Kudus. Based on the research results that have been found: (1) The influence of the school environment variable at MTs N 2 Kudus in the 2021/2022 academic year is classified as good category. The influence of the professionalism of the Aqidah Morals teacher variable at MTs N 2 Kudus in the 2021/2022 academic year is categorized as sufficient. The attitude of tawadhu' of students at MTs N 2 Kudus for the academic year 2021/2022 is in the sufficient category. (2) The school environment has a positive influence on the attitude of tawadhu' of students at MTs N 2 Kudus with  $Y = 39.33 + 0.43X$  and the R Square value is 0.195 or 19%.  $F_{\text{count}} > F_{\text{table}}$  ( $58.62 > 3.05$ ). sig value.  $0.000 < 0.05$ . (3) The professionalism of the Aqidah Akhlaq teacher ( $X_2$ ) has a positive effect on the student's tawadhu' attitude (Y) with  $Y = 50.63 + 0.27X$  and it is known that the R Square value is 0.071 or 7%.  $F_{\text{value Calculated}} > F_{\text{table}}$  ( $19.68 > 3.04$ ). sig value.  $0.000 < 0.05$ . (4) The school environment ( $X_1$ ) and the professionalism of the aqidah moral teacher ( $X_2$ ) have a positive effect on the attitude of tawadhu' students (Y) with  $Y = 36.95 + 0.06 + 0.06X$  and an R Square value of 0.199 or 20%.  $F_{\text{count}} > F_{\text{table}}$  ( $29.9 > 3.04$ ). sig value.  $0.000 < 0.05$ .

**Keywords:** *School Environment, Environmental Characteristics, Professionalism of Teachers, Tawadhu' Attitude, Tawadhu' Indicator*

## ملخص البحث

فاطمة الزهراء . رقم ٢٠٦٠٢٠٠١٨ "تأثير بيئة المدرسة وإحترافية المعلم العقيدة الأخلاق على مواقف الطلاب من التواضع بمدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية الثاني قدس في العام الدراسي ٢٠٢٢/٢٠٢١".

تهدف هذه الدراسة (١) لمعرفة بيئة المدرسة ، وإحترافية المعلم العقيدة الأخلاق ، ومواقف طلاب من التواضع بمدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية الثاني قدس في العام الدراسي ٢٠٢٢/٢٠٢١ . (٢) لمعرفة تأثير بيئة المدرسة على مواقف طلاب من التواضع بمدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية الثاني قدس في العام الدراسي ٢٠٢٢/٢٠٢١ . (٣) لمعرفة إحترافية المعلم العقيدة الأخلاق على مواقف طلاب من التواضع بمدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية الثاني قدس في العام الدراسي ٢٠٢٢/٢٠٢١ . (٤) لمعرفة بيئة المدرسة وإحترافية المعلم العقيدة الأخلاق على مواقف طلاب من التواضع بمدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية الثاني قدس في العام الدراسي ٢٠٢٢/٢٠٢١ . نوع البحث هو البحث الميداني (*field research*) بمدخل البحث الكمي . تقنيات جمع البيانات في شكل استبيانات ومقابلات ووثائق تم الحصول عليها من المستجيبين ما يصل إلى ٢٤٤ مستجيبًا . تم تقنية اختبار البيانات من خلال اختبار الافتراض الكلاسيكي والانحدار المتعدد . تم إجراء موقع البحث بمدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية الثاني قدس . نتائج هذا البحث أن (١) تأثير بيئة المدرسة في المدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية الثاني قدس في فئة "جيد" . وإحترافية المعلم العقيدة الأخلاق في المدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية الثاني قدس في فئة "يكفي" . ومواقف طلاب من التواضع في المدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية الثاني قدس في فئة "يكفي" . أن تأثير بين بيئة المدرسة على مواقف طلاب من التواضع بمدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية الثاني قدس في العام الدراسي ٢٠٢٢/٢٠٢١ مع  $Y = 39,33 + 0,43 X$  . وقيمة R Square هي ٠,١٩٥ أو ١٩٪ .  $F_{hitung} > F_{tabel}$  (3.05 > 58.62) . قيمة سيح .  $0,00 > 0,005$  (٣) أن تأثير إحترافية المعلم العقيدة الأخلاق على مواقف طلاب من التواضع بمدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية الثاني قدس في العام الدراسي ٢٠٢٢/٢٠٢١ مع  $Y = 0,63 + 0,27 X$  . وقيمة R Square تساوي ٠,٠٧١ أو ٧٪ .  $F_{hitung} > F_{tabel}$  (3.04 > 19.68) . قيمة سيح .  $0,00 > 0,005$  (٤) أن تأثير بين بيئة المدرسة وإحترافية المعلم العقيدة الأخلاق على مواقف طلاب من التواضع بمدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية الثاني قدس في العام الدراسي ٢٠٢٢/٢٠٢١ . حيث  $Y = 36.95 + 0.06X$  . و R Square . 0.199 أو ٢٠٪ (3.04 > 29.9)  $F_{hitung} > F_{tabel}$  قيمة سيح  $0,00 > 0,005$  .

الكلمات الأساسية: بيئة المدرسة، إحترافية المعلم العقيدة الأخلاق، مواقف الطلاب من التواضع